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АННОТАЦИЯ 

В статье с опорой на ранее не публиковавшиеся документы из Государственного архива 

Хабаровского края анализируются взаимоотношения обновленческого раскола и ОГПУ на 

Дальнем Востоке. Исследуется общий для СССР контекст отношений между 

государственными структурами и обновленчеством к середине 1920-х гг. Основным 

источником исследования служат материалы III съезда Дальневосточной обновленческой 

митрополии, в которых отражается наличие значительного числа осведомителей ОГПУ 

среди дальневосточных обновленческих «архиереев» и духовенства, а также зависимость 

принимаемых решений от воли советских карательных органов. В статье устанавливается, 

что именно ОГПУ определяло, кто должен руководить обновленчеством на региональном 

уровне и полностью контролировало раскол, как институцию, ставя во главе него на уровне 

Дальнего Востока наиболее управляемые фигуры. Вместе с тем собственно церковная 

политика мало интересовала советские карательные органы, несмотря на контроль над 

митрополией как структурой, ее церковная идеология и ряд связанных с ней вопросов 

оставлялись на усмотрение самих обновленцев. 
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ABSTRACT 

The article analyzes the relationship between the renovationist schism and the OGPU in the Far 

East Region based on previously unpublished documents from the State Archive of the 

Khabarovsk Territory. The author examines the context of relations between state structures and 

renovationism common to the USSR by the mid-1920s. The main source of the research is the 

materials of the III Congress of the Far Eastern renovationist metropolia, which reflect the presence 

of a significant number of informants of the OGPU among the Far Eastern renovationist «bishops» 

and clergy, as well as the dependence of decisions made on the will of the Soviet punitive 

authorities. The article establishes that it was the OGPU that determined who should lead the 

renewal at the renovationism level and completely controlled the schism as an institution, putting 

the most manageable figures at the head of it at the level of the Far East. At the same time, the 

actual church policy was of little interest to the Soviet punitive bodies, despite the control over the 

metropolis as a structure, its church ideology and a number of issues related to it were left to the 

discretion of the renovationists themselves. 
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